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ACTA DE LA REUNIÓ DEL CONSELL MUNICIPAL DE COOPERACIÓ, SOLIDARITAT I PAU 
 
Acta: núm. 6/2022 
Data: 7 de novembre de 2022 
Hora: 18.00 hores 
Lloc: Presencial (Sala de Juntes de l’Ajuntament de Sant Boi de Llobregat ) i telemàtica  
 
Assistents:  
 
Carme Alcalde, Associació d’Amistat San Miguelito Sant Boi i Cooperacció  
Montserrat Gibert, Fundació Vicente Ferrer 
Carolina Pascual, ACCP 
Rosa M. Alejandre Sastre, Fundació Kassumay 
Mireia Mendoza, ERC Sant Boi  
Judith Moreno, Associació Compassió i Vida  
Jose Manuel Jurado, Fundació Pau i Solidaritat CCOO 
Andreu Tixis, Enginyeria Sense Fronteres 
Josep M Torrents, Bosco Global 
Sergi Salvador, Creu Roja Sant Boi 
Júlia Garcia, Comissió Catalana d’Ajuda al Refugiat (CCAR) 
Pere Lorente, Diables de Casablanca 
Anna Escudé, DESOS Opció Solidària 
María José Malhue, DESOS Opció Solidària 
Carme Mangues, Fundació Kassumay 
Marta Sánchez, ONGD La Guacamaya 
Manuel J. Pérez, Amnistia Internacional  
Maria Roda, Sant Boi en Comú Sant Boi 
 
Clara Sopeña, tècnica municipal 
Andreu Heredero Vidal, tècnic municipal 
Alba Martínez Vélez, Tinenta d'Alcaldia de Ciutat Educadora 
 
 
 
 
Ordre del dia: 
 
1. Aprovació de les actes de les reunions ordinàries del Consell dels dies 29 de juny de 2022 i 

27 de setembre de 2022. 
 
S’aproven les dues actes. 
 
2. Valoració Barrejant’22 
 
L’Alba Martínez introdueix el punt. Explica que es va enviar prèviament al consell un formulari de 
valoració del Barrejant, i que ara s’obre un primer espai per compartir algunes d’aquestes valoracions.  
 
Júlia Garcia: Tot i que no vaig poder estar en aquesta edició, la resta de companyes que van ser-hi 
estan molt contentes. Va haver-hi moltes activitats i va ser molt dinàmic, i també va passar molta gent 
per la paradeta. L’únic que m’han comentat és que a última hora del vespre el dissabte hi havia molt 
poca activitat i potser no calia allargar tant l’horari.  
 
Carme Alcalde: A mi em va semblar molt bé comparat amb altres edicions. Em va semblar molt 
important el joc de pistes, va donar un aire diferent i va venir molta més gent. Fins i tot al final se’ns 
acumulava cua, però va estar bé. Com a mínim vam poder explicar de la manera que cadascú va 
voler, el que fem com a entitats i la nostra finalitat. Si no és amb la mateixa estructura, sí penso que 
s’hauria de seguir fent alguna cosa d’aquest tipus. A nosaltres també ens va agradar molt com estava 
distribuït l’espai, i poder aprofitar les estructures i taules de la Puríssima, de cara a estalviar, i la 
sensació de la resta d’entitats també em sembla que va anar bé. També em va agradar molt que hi 
hagués més espai a les activitats de petit format i l'espai del dinar. En general la sensació millor que 
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els últims anys. La difusió també va anar bé, si bé és veritat que alguna escola em va preguntar si 
podia aconseguir el díptic.  
 
Mireia Mendoza: Parlo ara com a Fundació Vicente Ferrer. Nosaltres vam quedar com a Fundació per 
fer una valoració, i també és positiva. El nou format creiem que és molt més atractiu i les activitats 
també considerem que van estar bé. També la inclusió del joc de pistes, que encara podem polir 
coses entre tots plegats, però ho veiem satisfactori com a primera vegada. També us hem dit altres 
vegades però, reiterem l'agraïment a la gent de la unitat de cooperació, especialment a l’Andreu. 
L’únic però, és que a nosaltres estar fins a les 20-21h cap problema, però si posem una hora límit com 
a responsables hauríeu de ser fins a última hora, i això no va succeir. Per recollir el primer dia no 
sabíem ben bé on deixar les coses, perquè ja no hi éreu.  
 
Clara Sopeña: No ens vam trobar, perquè sí hi érem. Dissabte vaig marxar a la 1:00h de la matinada, i 
el diumenge a les 18h de la tarda. Les hores les vam fer, però no ens vau trobar.  
 
Mireia Mendoza: Doncs aleshores, tenir un telèfon on trobar-vos, perquè durant tot el procés de 
recollir, fins i tot el conserge, com que estava la gent de diables i ens havíeu dit de deixar-ho a la sala 
d’actes, vam dir que no perquè teníem algunes coses mínimes de valor i el conserge ens va obrir una 
altra sala.  
 
Clara Sopeña: Doncs estàvem allà tota l’estona mirant l’espai a l’espera de qualsevol incidència. De 
fet hi érem els dos, amb l’Andreu, fins que es va acabar tot.  
 
Mireia Mendoza: Potser la solució és tenir un telèfon de contacte.  
 
Clara Sopeña: La majoria d’entitats al menys el meu mòbil personal el tenen. Potser que algú 
específicament no però la majoria d’entitats el teniu. I normalment tot el material es guarda a la sala 
d’actes.  
 
Mireia Mendoza: Sí, però hi havia els diables, molta gent, i teníem coses de valor. I no és que pensem 
que la gent de diables necessàriament ens hagi d’agafar coses, però davant del dubte que al dia 
següent arribem, i els de diables eren 50-60 persones, vam demanar una altra sala. Però ens ho van 
solucionar.  
 
Alba Martínez: Sí, els treballadors i treballadores de l’Olivera sempre estan molt disposats. I amb els 
diables mai hem tingut cap problema, al contrari. Sempre i ha hagut més activitat dins de l’Olivera.  
 
Mireia Mendoza: Tampoc diem necessàriament els diables, sinó que hi havia molta gent entrant i 
sortint.  
 
Pere Lorente: Nosaltres mai podem fer una valoració general. Perquè fem primer gegants al matí i 
després estem tot el dia preparant l’espectacle de foc. Al matí amb molta il·lusió vam estrenar el 
capgròs nou, i va cridar molt l’atenció perquè d’aquest tipus per qui no n’hi ha. I després vam tornar al 
lloc habitual i fer l’espectacle de diables com sempre intentem fer. Nosaltres ens vam canviar a 
l’Olivera, ho fem sempre, i no hem tingut mai cap problema.  
 
Anna Escudé: Nosaltres coincidim pel que fa a l’horari, sobretot perquè la última hora i mitja hi ha molt 
poca gent i és més fosc. Pel que fa al joc de pistes molt contentes en general amb tota l'activitat. Sí 
que és veritat que, si no recordàvem malament, hi havia uns horaris d’una hora per franja i nosaltres 
ens vam organitzar perquè hi hagués persones que cobrissin aquesta franja. Però finalment se’ns va 
allargar, com gairebé a tothom, i van ser aproximadament dues hores per franja, i va ser una mica 
difícil coordinar-nos entre parada i joc en alguns moments. També ens va passar, i crec que això no 
ho podíem preveure, que hi havia públics molt diferents. I no sé si a la resta també, però nosaltres 
teníem una activitat pensada per a una edat una mica més gran, i al venir criatures més petites perdia 
una mica el sentit a vegades. Tot i així, ens va agradar molt el joc, si bé és veritat que no va fer que 
molta més gent vingués a l’estand. També ens ha agradat molt la nova estructura dels estands. 
Valorem molt positivament l’organització i els suports, perquè ja des d’abans del Barrejant vam haver 
de parlar tant amb la Clara com amb l’Andreu i en tot moment vau anar responent.  
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Carme Mangues: Nosaltres també hem fet el balanç a nivell d’equip, i estem molt satisfetes. I sense 
entrar en moltes comparacions, crec que aquest any jugàvem amb un intangible important que és les 
ganes que en teníem. De tornar a la plaça, de recuperar moltes coses. A més a més amb el valor 
afegit d’unes novetats i canvis que es van traduir també en positiu. Ens va anar força bé, perquè el joc 
ens va permetre interactuar més. Ens va passar el mateix que el que explica l’Anna del tema de les 
edats, però pel tema que ens tocava a nosaltres ho vam poder trampejar una mica més fàcil. L’única 
cosa del joc que voldríem apuntar és que totes les entitats, segons la demanda que ens vau fer des 
de la unitat, ens apuntem a la iniciativa, hauríem de respectar tot l’horari. Perquè sinó, prou caòtic era 
en alguns moments com per anar-ho modificant. Per altra banda, estem contents amb la distribució 
d’aquestes illes pels estands de les entitats, perquè patíem per les entitats que estaven al darrere, 
però un cop allà la gent fluïa d’una manera que crec que tothom va estar bé.  
 
Sergi Salvador: Jo només vaig estar diumenge, i sí que estàvem en una cantonada, però tal com 
estava muntat l’espai del joc de Sant Joan de Déu, venia moltíssima gent, que havia de donar la volta 
i es quedava mirant els estands. A més l’espai és força gran i permetia posar moltes coses. 
 
Carme Mangues: També vam valorar molt positivament l’acte inaugural amb la taula rodona i el sopar. 
L’únic que sempre ens sap greu que voldríem arribar a més gent, però molt bé.  
 
Anna Escudé: També voldria afegir, que durant el primer joc de pistes, van venir uns joves que ens 
van ajudar durant el primer torn amb el joc. Li vam explicar el nostre joc, i va estar amb totes les 
criatures ajudant. No sé exactament qui eren.  
 
Clara Sopeña: Hi havia molts voluntaris de Bosco Global. 
 
Josep Maria Torrents: És possible. Jo no ho sé del cert perquè no hi era, però les companyes que 
m’han passat la valoració, si que parlen que hi havia una colla de joves voluntaris.  
 
Clara Sopeña: Aquesta és una de les idees que podríem mantenir per generar la dinamització de 
manera estructurada.   
 
Alba Martínez: Sí, integrar-la més sobretot en el moment del joc de pistes, per tenir un suport sobretot 
els que teníeu el vostre joc fora de l’estand.  
 
Carme Alcalde: Nosaltres érem els últims del joc de pistes, i se’ns acumulava gent. Vam optar per un 
relat general, centrant-nos en perquè en un lloc així era necessària una ràdio. Però sí crec que 
ajudava a que s'interessessin, sobretot els pares. I ho valoro com a positiu, perquè estem allà per 
això, per explicar el què fem.  
 
Carme Mangues: Aquests voluntaris joves també podrien reforçar si hi ha alguna entitat que té 
problemes per aguantar tota la jornada.  
 
Montserrat Gibert: Jo no sé quina és la paraula adequada, si felicitar o agrair, a la Clara i l’Andreu que 
és el seu primer Barrejant i penso que era un repte per vosaltres també, i vau estar molt a l’alçada. I 
us volia felicitar.  
 
Clara Sopeña: I la Marina, que avui no hi és, però som 3 a l’equip.  
 
Rosa Maria Alejandre: Disculpeu que m’he connectat tard, i no sé si s’ha dit, però en el joc de pistes, 
que imagino que la valoració ha estat positiva, va coincidir a l’hora del migdia, que just actuava el grup 
de percussió, i era una mica difícil d’entendre’ns. A part d’això la resta molt bé.  
 
Alba Martínez: Sí això ho hem de tenir en compte, perquè altres vegades havíem fet a l’hora del 
vermut coses més compatibles, quan teníem l'escenari gran i petit. Però aquest any era només 
l'escenari gran, i hi havia molt de so. I es feia difícil potser la compaginació de les dues coses. També 
ens va sorprendre una mica la resposta de les famílies. Perquè vam preveure uns 50 nens i nenes 
amb le seves famílies durant tot el cap de setmana, i en el primer dia ja es va superar.  
 
Manuel J. Pérez: Aquesta vegada la meva valoració ja no és com a organitzador sinó com a membre 
d’Amnistia Internacional. A nosaltres ens va anar molt bé, i participem en altres fires. Dues setmanes 
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després vam estar en una altra fira i no hi ha color entre una i l’altra. Ens va anar bé tant des del punt 
de vista econòmic, que vam recaptar prou per aquest tipus d’activitat, i pel que fa a les dues propostes 
que portàvem d’accions. Una era la campanya sobre els drets de les nenes a Afganistan, i l’altra que 
formava part del taller del matí de dissabte per Ucraïna. Sobre el que ha dit la Carme, de participar en 
totes les sessions del joc de pistes, a nosaltres ens era impossible. Perquè la gent que vam estar allà 
el dissabte érem del grup de Badalona i diumenge del grup Llobregat Sud, perquè ens vam repartir. I 
per això era impossible poder complir en les tres sessions del joc. Creiem que va estar molt bé i la 
part que ens tocava va funcionar molt bé. Els estands i la distribució de la fira ens va agradar molt, i 
també la ubicació. Sí que ens va costar també en alguns moments al estar al costat del concert de 
percussió, però en una activitat com aquesta ja suposem que s’ha d'assumir. Com a coses a mantenir, 
crec que no s’ha actualitzat la fira virtual, i en el mateix paquet de promoció de les associacions, crec 
que tampoc s’ha fet l’exposició de carrer amb Opis o les torretes. Com a conclusió del que hauríem 
d’estar molt contents, és després del parèntesis de dos anys, hem tornat a la normalitat i demostrat la 
força de la proposta i fins i tot l’hem millorat.  
 
S’ha presentat José Manuel Jurado, en substitució del company Miquel Robles de la Fundació Pau i 
Solidaritat de Comissions Obreres.  
 
Un cop fet el debat, s’ha compartit la valoració i els resultats des de la unitat de cooperació. La Clara 
Sopeña ha recordat els objectius marcats. Essencialment, recuperar la tradició de la Plaça Teresa 
Valls i Diví, que s’ha assolit bé. L’altre, generar amb la fira alguna cosa nova, optant per tres coses: 
estructura i distribució, que ha funcionat bé; el joc de pistes perquè la gent que vingués a la fira també 
s'interessés per la feina de les entitats, i que més enllà de les millores que es poden fer al ser la 
primera vegada ha complert l’objectiu; i l'últim, la part de comunicació, on s’han fet alguns canvis. En 
primer lloc, el paper ha perdut presència, per raó econòmica i mediambiental. S’ha mantingut l’aposta 
en comunicació per cartells que fos més suggerent, i en diferents aplicacions. També s’ha fet la 
campanya d’OPIS centrada en la programació, que també es podria enfocar de manera doble 
centrada en les entitats. Un altre element innovador ha estat la campanya de FGC, molt econòmica i 
que ha permès fer difusió del Barrejant en diferents formats. I també a través de xarxes. Per últim, 
s’ha fet un encartament a El Periódico, amb dues pàgines centrals amb la programació, i 3 espais al 
Viure Sant Boi al setembre, octubre i novembre. També s’ha innovat amb el capgròs, i que de cara a 
futur es pugui convertir en un element identificatiu del Barrejant que vagi a les escoles. S’ha agraït la 
flexibilitat de les entitats.  
 
Anna Escudé: Des de la nostra entitat agraïm molt el dossier de premsa amb tots els materials.  
 
L’Andreu Heredero ha explicat els principals resultats de les activitats en termes de participació, 
impacte a xarxes, l’informe del joc de pistes, i les valoracions rebudes a través dels formularis de 
valoració de les entitats (veure annex). La valoració i les dades en general són molt positives respecte 
edicions anteriors.  
 
Mireia Mendoza: Pel que fa al joc de pistes, de cara a futurs anys si es manté, es podria fer una reunió 
prèvia el dia abans amb les entitats que participen perquè totes tinguem clar el circuit, a més de tenir 
més dominada la nostra part. Veiem molt fàcil la nostra part, però estaria bé clarificar el fil conductor. 
També llenço idees de cara a la comunicació, substituir els díptics amb la programació per un parell 
de roll-up grans, i ampliar la campanya de FGC als autobusos de la ciutat.  
 
Clara Sopeña: És molt bona idea, però la diferència entre FGC i els autobusos, és que als busos es 
paga pel lloguer de l’espai com a publicitat, i FGC entra dins del compromís de responsabilitat social 
corporativa i només implica pagar la producció dels materials. També vam descartar l’opció dels roll 
up als laterals de l'escenari per tema pressupostari. Hem anat molt amb compte amb les accions 
comunicatives, ja que pugen molt fàcilment de preu.  
 
Montserrat Gibert: No sé si també seria possible incloure en algun supermercat aquesta campanya 
d’arrodoniment de la compra a l’hora de pagar com a donatiu pel Barrejant.  
 
 
3. Actualització procés del nou Pla Director de Cooperació 
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L’Alba Martínez i la Clara Sopeña han actualitzat l’estat del procés de l’elaboració del nou PDCD. S’ha 
informat que està penjat a l’espai de participació el resum executiu de l’avaluació de l’anterior pla.  
 
A partir de l’avaluació, s’ha acotat molt quines seran les sessions de participació de les entitats, ja que 
el procés previ també ha estat molt participatius i s’han generat reflexions que es poden incorporar al 
nou pla. Les dates dels dos tallers seran (si fos necessari un tercer taller, s’afegirà): 
 

- 16 de novembre a les 18h. format virtual  
- 23 de novembre a les 18h. Presencial, a Can Massallera 

 
S’enviarà tota la informació per mail, juntament amb el resum executiu (que s’ha penjat a l’espai de 
participació però s’hi detecten errades informàtiques). 
 
L’objectiu principal dels tallers és definir els indicadors per incloure al nou pla, que permetin veure si 
en els projectes que es desenvolupen s’avança en el compliment dels objectius ODS i del propi pla. 
També per facilitar l’avaluació en un futur del nou pla.  
 
A nivell intern també s’està fent el mateix procés, i s’estan prioritzant les àrees de l’ajuntament amb 
les que ja hi ha una col·laboració habitual.  
 
Carme Alcalde: Ja es va fer un treball molt exhaustiu amb el primer pla director, i tot el que vam 
proposar potser no s pot assolir, pel que ara està bé que intentem centrarnos en el que sí podem.  
 
 
4. Informació entitats 
 
L’Alba Martínez ha explicat la incorporació, de nou, d’aquest punt als ordres del dia de les reunions 
del Consell, per permetre que les entitats també aprofitin l’espai per compartir les propostes. A més 
s’ha recordat que totes les entitats poden proposar punts a l’ordre del dia per ser incorporats.  
 
S’ha proposat recuperar un espai més fixe on les entitats puguin anar explicant el seguiment dels 
projectes, més enllà de quan es presenten al consell específic a inicis d’any.  
 
S’ha convidat a les entitats a compartir si consideren, alguna informació ja en aquesta sessió del 
consell.  
 
Carme Alcalde: Vull compartir una informació molt recent. Ara tenim molt propera una activitat. El 5 de 
desembre a Cal Ninyo a les 19h organitzem un concert de Luis Enrique García Godoy i Jandir 
Rodríguez, en una gira europea que estan fent per agrair la solidaritat amb el poble de Nicaragua. Ja 
es poden comprar les entrades. 
 
Carme Mangues: Jo trobava a faltar una estona als consells on les entitats puguem informar de com 
estan les situacions als països on treballem, perquè tota la informació que ens arriba està esbiaixada 
o no arriba. I hem d’aprofitar aquesta taula per poder informar de les coses que estan passant. Jo avui 
us volia compartir que a Senegal tenim una situació molt complicada, i per la nostra entitat 
especialment. Hi ha un conflicte entre una guerrilla i l'exèrcit senegalès, que estan actuant on 
nosaltres treballem, al nord de la Casamance. Estem parlant de 5.000 persones desplaçades, que per 
la zona és moltíssima gent. Han malmès moltes de les coses que havíem fet. Hi ha una zona on no hi 
podem anar perquè l’exèrcit ha avisat que està minada. Com a entitat ens vam reunir amb l’Alba per 
demanar algun suport, ja que fins ara ens havíem estat ensortint, però ara és més complicat. Potser a 
través del FCCD, que està actuant a Casamance però no en aquesta zona. Hem demanat la llista de 
gent desplaçada a la nostra contrapart, i tenim un llistat de totes les poblacions i la gent que ha 
marxat, signat pels caps locals. Això només a la zona on treballem. Us volia informar això.  
 
Alba Martínez: Jo vaig parlar amb la gent del FCCD. I exacte, vosaltres teniu informació que no arriba 
i que ens podeu donar de primera mà amb un nivell de detall molt important, i té molt valor i part del 
valor d’aquests espais. Per tant, si us sembla, podem deixar aquest espai en cada consell, i si voleu 
doncs fer-lo servir quan necessiteu.  
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Carme Alcalde: Sí, correcte. La situació a Nicaragua també com sabeu és molt complicada, i 
segurament no podrem tornar a fer projectes directament allà.  
 
5. Fira de la Puríssima 

 
Anna Escudé: Jo volia comentar que nosaltres a l’entitat tenim diverses persones que estan en 
situació irregular, i ja fa temps, per la Festa del Comerç Just, vam demanar si podríem tenir un 
micròfon per explicar la ILP “Regularización Ya”. Ara ens plantejàvem si com a consell, potser a la fira 
de la Puríssima, es podria gestionar, i demanar algú de la plataforma que ho pugui explicar. Però no 
sé si us sembla bé o si es pot fer.  
 
Alba Martínez: Altres anys hi ha hagut l’espai d’entitats amb estands com els del Puríssima, no com 
fèiem abans amb un escenari, però sí per oferir informació.  
 
Carme Alcalde: Nosaltres tenim estand. Si voleu podríem mirar-ho, perquè estar 3 dies també es fa 
complicat.  
 
Alba Martínez: De les entitats del consell, les que heu demanat participar a la Puríssima son 
Compassió i Vida, Associació d’Amistat Sant Miguelito i DESOS. I també podem fer-ne difusió del què 
fareu aquells dies. A més, específicament de la ILP, ERC i Sant Boi en Comú van presentar al ple una 
moció en suport, que va sortir aprovada favorablement, i un dels punts es centrava en facilitar i fer 
difusió per recollir les signatures.  
 
 
6. Centre acollida a persones refugiades gestionat per la Creu Roja 
 
L’Alba Martínez ha introduït el punt, recordant en què consisteix el projecte del centre d’acollida, en el 
marc del conveni entre Ajuntament, Creu Roja i Benito Menni.  
 
S’ha donat la paraula a Sergi Salvador de Creu Roja per actualitzar el procés. Ha explicat que el 
procés ja està molt avançat. El dijous 10 de novembre tindrà lloc l’acte d'inauguració amb un contacte 
amb mitjans de comunicació, i es preveu l’obertura del centre properament.  
 
Benito Menni hi participa oferint l’espai, que fins ara estava en desús, Creu Roja com a entitat del 
municipi i gestora del programa d’acollida a nivell estatal, i l’Ajuntament com a facilitador.  
 
S’ha explicat també que s’està conformant l’equip que hi treballarà, i el procés de selecció tanca el dia 
8 a la web de Creu Roja.  
 
Algunes entitats han demanat per la possibilitat de visitar el centre abans de que entri en 
funcionament. S’acorda que s’explorarà, i es comunicarà a les entitats.  
 
També han demanat que es puguin compartir els perfils laborals en cas que algú necessiti feina per 
ajudar en la difusió. També serà un repte el tema de l’habitatge un cop surtin del centre.  
 
 
7. Torn obert de paraules  
  
No s’ha demanat cap paraula. 


